
Despite his distinguished scholarship, the legend and legacy of Gerald S. Graham rightly centre on his graduate teaching at the University of London. More than two hundred academics in Canada, Hong Kong, Australia, New Zealand, Sri Lanka, India, tropical Africa, the West Indies, the U.S., and Britain have studied under this remarkable scholar. As the British empire evaporated, Graham became the last and best of it for scholars whose views remained demonstrably "non-colonial". Rather than teaching his own strongly-held convictions, Graham practiced and preached an intense concern for careful research and clear, precise writing.

Graham's ebullient, witty personality and his immense capacity for friendship never diluted his standards, but entirely destroyed his efforts to appear the gruff curmudgeon. The hundreds who knew him well, cherishing the warmth of his friendship, regret that the sun has set on Gerald Graham's global commonwealth.

by Ian K. Steele
University of Western Ontario

DR. E.T. SALMON

Dr. E.T. Salmon, CHA member since 1955, passed away on May 11, 1988 at the age of 82. Dr. Salmon was a professor at McMaster University in Hamilton.

ANNOUNCEMENT ON OBITUARIES

Please note that the Newsletter will no longer be publishing obituaries as of the next issue (Fall 1988). The Executive of the CHA has decided obituaries will now appear (as they have in the past) only in *Historical Papers/Communications* historiques where a longer version can be printed. The Newsletter will mention the passing away of members and any obituaries should be forwarded to the Editor of *Historical Papers/Communications* historiques, c/o Secretariat, CHA.

CONFERENCES

"THE LAND OF NORUMBEGA: A MULTIDISCIPLINARY CONFERENCE ON THE EXPLORATION AND SETTLEMENT OF MAINE AND THE NORTHEAST", PORTLAND, MAINE, DECEMBER 2-3, 1988

Organized by the Maine Humanities Council and of interest to historians, geographers, anthropologists and art historians, this conference will coincide with a major cartographic exhibition at the Portland Museum of Art.

For further information, please contact: The Maine Humanities Council, P.O. Box 7202, Portland, ME 04112, U.S.A. Tel. (207) 773-5051

moderne. Deux monographies publiées en début de carrière, de nombreux articles et ses histoires générales du Canada font preuve de sa conviction profonde que l'histoire du Canada est incomplète sans son aspect extérieur, impérial. Son classique *Empire of the North Atlantic* a lancé sa savante escadrille, dont le vaisseau amiral est le *Britain in the Indian Ocean, 1810-1850*. Le plus novateur de ses nombreux rôles en édition fut la supervision de la collection *West African History* pour Oxford University Press.

Malgré son érudition reconnue, la légende et l'héritage de Gerald S. Graham demeurent avant tout son enseignement au niveau supérieur à l'Université de London. Plus de deux cents universitaires au Canada, à Hong Kong, en Australie, en Nouvelle Zélande, au Sri Lanka, en Inde, en Afrique tropicale, aux Antilles, aux Etats-Unis et en Grande-Bretagne ont étudié sous sa direction. Comme l'Empire britannique s'évanouissait, Graham en est devenu le dernier et le meilleur des spécialistes dont la vision est demeurée de toute évidence "non coloniale". Au lieu de transmettre par son enseignement ses convictions profondes, Graham prêchait en faveur d'une recherche soignée et d'une écriture claire et précise, qualités qui le caractérisaient lui-même.

La personnalité exubérante et pleine d'esprit de Graham et son immense capacité d'amitié n'ont jamais diminué ses critères d'excellence, mais ont réduit à néant ses efforts pour paraître bourru. Les centaines de personnes qui l'ont bien connu et qui ont apprécié sa chaleureuse amitié regrettent que le soleil se soit couché sur la république universelle de Gerald Graham.

par Ian K. Steele
University of Western Ontario

PROFESSEUR E.T. SALMON

Le professeur E.T. Salmon, membre de la Société historique du Canada depuis 1955, est décédé le 11 mai 1988, à l'âge de 88 ans. Monsieur Salmon enseignait à l'Université McMaster de Hamilton.

NECROLOGIES

Veillez prendre note que le *Bulletin* ne publiera plus de nécrologies, à partir du prochain numéro (automne 1988). L'Exécutif de la SHC a décidé qu'elles paraîtront désormais seulement dans les *Historical Papers/Communications historiques* où un texte plus long peut être imprimé. Le *Bulletin* se contentera de mentionner brièvement le décès des membres tandis que toute notice nécrologique sera acheminée au rédacteur des *Historical Papers/Communications historiques*.

CONFERENCES

"LES TERRES DE NORUMBEGA: UNE CONFERENCE MULTIDISCIPLINAIRE SUR L'EXPLORATION ET LA COLONISATION DU MAINE ET DU NORD-EST", PORTLAND, MAINE, LES 2 ET 3 DECEMBRE 1988.

Cette conférence est organisée par le Conseil des Sciences humaines du Maine et s'adresse aux historiens, géographes, anthropologues, historiens de l'art. Elle se tiendra parallèlement à une importante exposition cartographique présentée au musée d'art de Portland.

Toute personne désirant y participer est invitée à communiquer avec: The Maine Humanities Council, P.O. Box 7202, Portland, ME 04112, U.S.A. Tél.: (207) 773-5051

CALL FOR PAPERS

CENTRE OF CANADIAN STUDIES, UNIVERSITY OF EDINBURGH, SCOTLAND

The Centre of Canadian Studies of the University of Edinburgh is organising a conference entitled, "THE NINETEENTH CENTURY CANADIAN CITY: INTERNAL CHANGE AND EXTERNAL LINKS" to be held in Edinburgh, Scotland May 4-7, 1989. The conference is of interest to specialists of all disciplines interested in Canadian urban development in the 19th century and early 20th century. Papers comparing British and Canadian cities are also welcome. Participants are invited to supply their papers for distribution prior to the conference. Suggested themes are:

- the city as an economic and social entity
- the political and economic change - including urban reform, home ownership and housing tenure
- gender and family relations in an urban context
- the arts and cultural developments viewed from an urban perspective
- the emergence and development of urban systems
- the urban centre and its rural counterpart

Please submit abstracts of papers of 100 words or less in French or English, suggestions for sessions and requests for further information to: Judith P. Wiesinger, Centre of Canadian Studies, 21 George Square, Edinburgh, Scotland. EH8 9L

The Centre will also hold a one day seminar on BRITISH RESEARCH ON HAMILTON, ONTARIO. The focus is on current research in the United Kingdom on aspects of Ontario's Steel City. The seminar will take place May 8, 1989. For further information, please contact: Dr. Ged Martin, Centre of Canadian Studies, 21 George Square, Edinburgh, Scotland. EH8 9L

MISSOURI VALLEY HISTORY CONFERENCE, OMAHA, NEBRASKA

Persons interested in presenting a paper or serving as moderators or commentators at the 32nd ANNUAL MISSOURI VALLEY HISTORY CONFERENCE, OMAHA, NEBRASKA, MARCH 9-11, 1989 are invited to send a summary of their text along with a brief curriculum vitae to: Professor Jerold L. Simmons, Programme Coordinator, 1989 MVHC, Department of History, University of Nebraska at Omaha, Omaha, Nebraska 68182. U.S.A.

SIENA COLLEGE, LOUDONVILLE, NEW YORK

Siena College of Loudonville, New York is inviting papers for its 4th ANNUAL MULTIDISCIPLINARY CONFERENCE ON THE 50th ANNIVERSARY OF WORLD WAR II. The focus for 1989 will be 1939 and topics include Fascism and Naziism, the War in Asia, Spain, Literature, Art, Film, Diplomatic, Political and Military History, Popular Culture and Women's and Jewish Studies. Please address replies and enquiries to: Professor Thomas O. Kelly, II, Department of History, Siena College, Loudonville, New York 12211. U.S.A.

SAINT ANSELM COLLEGE, MANCHESTER, NEW HAMPSHIRE

In observance of its centennial year, Saint Anselm College is sponsoring an academic symposium entitled "FAITH SEEKING UNDERSTANDING: LEARNING AND THE CATHOLIC TRADITION" to be held from April 20-23, 1989. Open to all disciplines, the conference will consider the relationship between

DEMANDE DE COMMUNICATION

CENTRE D'ETUDES CANADIENNES, UNIVERSITE D'EDINBURGH, ECOSSE

Le Centre d'études canadiennes de l'Université d'Edinburgh organise pour le printemps prochain une conférence intitulée, "LA VILLE CANADIENNE AU XIXe SIECLE: CHANGEMENT INTERNE ET LIAISONS EXTERNES". Cette conférence aura lieu à Edinburgh, Ecosse, du 4 au 7 mai 1989. Elle est destinée aux spécialistes de toutes les disciplines intéressés par le développement urbain au Canada au XIXe siècle et au tout début du XXe siècle. Des communications comparant les villes britanniques et canadiennes seront aussi les bienvenues. Les participants seront invités à fournir des copies de leurs textes pour distribution avant le début de la conférence. Quelques thèmes possibles:

- la ville en tant qu'entité économique et sociale
- les changements politiques et économiques - incluant la réforme urbaine, la propriété résidentielle et le marché locatif
- les relations homme-femme et les relations familiales en milieu urbain
- l'art et la culture urbains
- l'émergence et le développement des réseaux urbains
- le centre urbain et ses pendants ruraux.

Veillez soumettre un résumé de communication de moins de 100 mots, en anglais ou en français, suggestions de sessions et demandes d'information à: Judith P. Wiesinger, Centre of Canadian Studies, 21 George Square, Edinburgh, Scotland. EH8 9L.

Le Centre annonce aussi la tenue d'un séminaire sur la recherche faite au Royaume-Uni sur Hamilton, ville ontarienne de l'acier. La rencontre aura lieu le 8 mai 1988. Le responsable à contacter est: Dr. Ged Martin, Centre of Canadian Studies, 21 George Square, Edinburgh, Scotland. EH8 9L.

CONGRES D'HISTOIRE DE LA VALLEE DU MISSOURI, OMAHA, NEBRASKA

Du 9 au 11 mars 1989 aura lieu la 32e CONFERENCE ANNUELLE SUR L'HISTOIRE DU MISSOURI A OMAHA, NEBRASKA. Les personnes intéressées à présenter une communication ou à servir de modérateur ou de critique, sont invitées à faire parvenir un résumé de leur texte ainsi qu'un court curriculum vitae au: Professor Jerold L. Simmons, Programme Coordinator, 1989 MVHC, Department of History, University of Nebraska at Omaha, Omaha, Nebraska 68182 USA.

COLLEGE SIENA, LOUDONVILLE, NEW YORK

Le Collège Siena de Loudonville, New York, lance un appel à tous ceux et celles qui désirent présenter une communication lors de son 4e CONGRES MULTIDISCIPLINAIRE SOULIGNANT LE 50e ANNIVERSAIRE DE L'ECLATEMENT DE LA DEUXIEME GUERRE MONDIALE. L'accent sera mis sur l'année 1939 et les thèmes privilégiés porteront sur le facisme et le nazisme, la guerre en Asie et en Espagne, la littérature, les arts, l'histoire diplomatique, politique et militaire, la culture populaire, les femmes et les Juifs. Les intéressés peuvent communiquer avec: Professor Thomas O. Kelly, II, Department of History, Siena College, Loudonville, NY 12211, USA.

church and learning, science and belief, faith and understanding. A special session will be set aside to consider the contributions to learning of Saint Anselm of Canterbury, the College's celebrated patron.

Those interested in delivering papers at the symposium, are invited to submit a one-page abstract to: Fr. George Berthold, P.O. Box 2278, Saint Anselm College, Manchester, NH 03102-9001. U.S.A.

Please note that sessions will be one and one-half hour long and will contain 2 or 3 papers.

VIRGINIA MILITARY INSTITUTE, DEPARTMENT OF HISTORY AND POLITICS, LEXINGTON, VIRGINIA

The Department of History and Politics of the Virginia Military Institute is organizing a spring meeting on "MILITARY EDUCATION AND THOUGHT" to be held April 14-15, 1989 in Lexington, Virginia. Papers that treat the establishment of formal military education, the creation of academies and service schools, or the formulation and institutionalization of military doctrine through military education are invited. Papers may focus on any nation or period of history. Please send before October 31, 1988 to: Henry S. Bausum, AMI Conference Coordinator, Department of History and Politics, Virginia Military Institute, Lexington, Virginia 24450. U.S.A.

THE ASSOCIATION FOR CANADIAN STUDIES, OTTAWA, ONTARIO

The Association for Canadian Studies is holding its BIENNIAL INTERNATIONAL CONFERENCE OF CANADIAN STUDIES (jointly sponsored by ACS and ICCS) at Laval University in Quebec, June 3-5, 1989. The Theme "CANADA: TRADITIONS & REVOLUTIONS" will be dealt with in its various aspects (intellectual, cultural, social, economic and technological). Papers in all disciplines in either French or English will be considered. Possible topics include Revolution in the Arts, Artistic "avant-gardes", Internationalization, Inter-cultural Relations, Demographic Trends, Women in Society, Meech Lake Accord, Free Trade Agreement, New Technologies, Judiciary System, Canadian Charter of Rights. Please submit abstracts or completed papers to: Jean-Michel Lacroix, Organizing Committee Chair, International Council for Canadian Studies/Association for Canadian Studies, 256 King Edward Avenue, #300, Ottawa, Ontario. K1N 7M1. Tel.: (613) 232-0417

In addition to regular sessions, the conference will include three plenary sessions - influences of the French Revolution on Quebec, intellectual traditions in Canada and one to be determined. Proposals for both papers and sessions are invited.

COLLEGE SAINT ANSELM, MANCHESTER, NEW HAMPSHIRE

Le Collège Saint Anselm soulignera son centenaire par le biais d'un symposium intitulé "COMPRENDRE LA RECHERCHE DE LA FOI: LE SAVOIR ET LA TRADITION CATHOLIQUE" du 20 au 23 avril 1989. Ouvert à toutes les disciplines, ce colloque sera une occasion pour discuter sur les rapports entre l'Eglise et le savoir, la science et les croyances, la foi et la compréhension. Une session spéciale sera aussi consacrée à Saint Anselm de Canterbury, patron du Collège.

Les intéressés sont priés de faire parvenir un résumé d'une page de leur texte au: Fr. George Berthold, P.O. Box 2278, Saint Anselm College, Manchester, NH 03102-9001, USA.

A noter que deux ou trois communications seront présentées par session dont la durée sera limitée à une heure et demie.

INSTITUT MILITAIRE DE LA VIRGINIE, DEPARTEMENT D'HISTOIRE ET DES SCIENCES POLITIQUES, LEXINGTON, VIRGINIA

Le département d'histoire et des sciences politiques de l'Institut militaire de la Virginie organise un congrès sur L'EDUCATION ET LA PENSEE MILITAIRES, les 14 et 15 avril 1989, à Lexington, Virginie. Seront les bienvenues les communications traitant de l'établissement de la formation militaire, de la création d'académies et d'écoles spécialisées ou de la formulation et de l'institution- nalisation de la doctrine militaire par le biais de l'éducation militaire. Les conférenciers pourront traiter de tout pays et de toute période historique.

S.V.P. faire parvenir vos propositions de communications avant le 31 octobre 1988 à: Henry S. Bausum, AMI Conference Coordinator, Department of History and Politics, Virginia Military Institute, Lexington, VA 24450, USA.

ASSOCIATION DES ETUDES CANADIENNES, OTTAWA, ONTARIO

L'Association des études canadiennes tiendra son CONGRES INTERNATIONAL BI-ANNUEL D'ETUDES CANADIENNES (sous les auspices de l'AEC et du CIEC) à l'Université Laval à Québec, les 3, 4 et 5 juin 1989. Le thème retenu, "CANADA: TRADITIONS ET REVOLUTIONS" permet de traiter des aspects intellectuels, culturels, sociaux, économiques, technologiques de la société canadienne, en insistant tout particulièrement sur les traditions et les changements qui les ont marqués. Les communications pourront être faites en français ou en anglais. Quelques thèmes suggérés: les révolutions artistiques, les avant-gardes artistiques, l'internationalisation aux plans de l'économie, de la culture, des communications, le défi interculturel, les tendances démographiques, la condition des femmes, l'accord du Lac Meech, le traité de libre échange, les nouvelles technologies, le système judiciaire, la charte canadienne des droits et les rapports individus-société. Les résumés de communications doivent être adressés à: Jean-Michel Lacroix, Président du comité scientifique, Conseil international d'études canadiennes/Association des études canadiennes, 256 avenue King Edward, #300, Ottawa (Ontario), K1N 7M1. Tél.: (613) 232-0417.

En plus des ateliers, trois séances plénières sont prévues. La première portera sur l'impact de la Révolution française sur le Québec, la deuxième sur les traditions intellectuelles au Canada; la troisième reste à déterminer. Les propositions concernant des communications ou des responsables d'ateliers sont attendues.